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Høringssvar vedr. Ressource- og Affaldsplan 2023 

 

Vanløse Lokaludvalg har med stor interesse læst Ressource- 

og Affaldsplan 2030 og ærgrer sig over, at den korte tidsplan, 

som strækker sig over sommerferien, i den grad vanskeliggør 

københavnerinddragelse, da en gennemførsel af 

målsætningerne i høj grad kræver, at københavnerne er med.  

Lokaludvalget har dog alligevel forsøgt at nå at inddrage 

københavnerne via Facebook og via spørgekort til en lokal 

byfest med 3 spørgsmål baseret på planens temaer og 

indsatser. 

 

Lokaludvalget tilslutter sig til fulde planens målsætning om at 

styrke Københavns Kommunes igangværende omstilling til et 

samfund, hvor ressourcer og produkter holdes i et lukket 

kredsløb så længe som muligt, og hvor forbruget af nye 

produkter minimeres. 

 

Som en del af lokaludvalgets seneste bydelsplan, arbejder 

lokaludvalget aktivt med et indsatsområde, som har til formål 

at fremme mere bytte, dele og genbrug i Vanløse. I 

forlængelse heraf holder lokaludvalget Repair Café to gange 

om måneden, hvor københavnerne kan få forlænget levetiden 

på deres ting samt 2 årlige byttemarkeder, hvor der i snit 

bliver byttet 700 kg. pr. gang. Begge dele med stor tilslutning 

og med det formål at understøtte genanvendelse, bytte og 

reparation ved at gøre opmærksom på og informere om, at 

det skal være en naturlig del af hverdagen at opføre sig 

ressourcebevidst.  

Ligeledes arbejder lokaludvalget, også i regi af bydelsplanen, 

med affaldsindsamlinger som et led i målsætningen om flere 

grønne borgerinitiativer i bydelen. Dette bl.a. for at skabe 

opmærksomhed på problematikken omkring henkastet affald, 

samt på at affald er ressourcer, der kan bruges igen og igen. 
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Overordnet mener lokaludvalget, at det er en svaghed ved 

denne plan, at planens måltal i så høj grad er bundet op på 

den enkelte borger. Lokaludvalget mener ligeledes, at meget 

af den kommunikation der tidligere er blevet efterspurgt 

omkring kommunens indsatser samt hele præmissen om, 

hvorvidt det nytter at sortere sit affald, fortsat er mangelfuld. 

Lokaludvalget mener, at mere målrettet og bredere 

information om de forskellige indsatser, vil bidrage til en 

større opfyldelse af planens målsætninger.  

Lokaludvalget mener desuden, at Københavns Kommune bør 

gå forrest i den grønne omstilling ved fx altid at sørge for, at 

man i kommunale bygninger kan sortere i alle fraktioner og ad 

den vej inspirere og motivere københavnerne. Ikke at tilbyde 

den mulighed sender et dårligt signal til københavnerne ift. 

affaldssortering. 

 

Lokaludvalget har følgende kommentarer til de forskellige 

temaer. 

Tema 1 – I København reducerer vi vores affald 

1.2 – flere lokale genbrugsmuligheder 
- I Vanløse glæder vi os til, at vores kommende 

nærgenbrugsstation på Helga Larsens Plads står klar i 

slutningen af 2024.  

- Vi håber, at man snart vil etablere byttefaciliteter på 

Bispeengens Genbrugsstation. 

- I flere omegnskommuner kan man komme ind på 

genbrugsstationerne døgnet rundt med en chip. En 

sådan adgang i Københavns Kommune vil 

formodentlig også få flere til at benytte 

genbrugsstationerne hyppigere. 

- Der bør være jord til gratis afhentning på 

nærgenbrugsstationerne, så københavnere uden bil 

har mulighed for at hente gratis jord, som man kan det 

på de store genbrugspladser. Vi foreslår, at mindre 

mængder kan afhentes fra beholdere på pladsen som 

et alternativ til det klimaskadelige og naturbegrænsede 

spagnum, som kan købes meget billigt i 

supermarkederne. 

- Lokaludvalget bakker op om flere cykler til genbrug og 

genanvendelse ifm. cykeloprydning rundt omkring i 

København og anbefaler, at man tænker det ind i 

allerede eksisterende cykelreparationsværksteder og -

workshops på de københavnske nærgenbrugsstationer 

og anbefaler desuden, at cyklerne bruges til sociale 

formål. 
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Tema 2 – I København sorterer vi 

2.1 – Styrke københavnernes sorteringspraksis 
- Det skal være så nemt for borgerne som overhovedet 

muligt at sortere. En opgraderet kurv til madaffald og 

skilte til hjælp til sortering er derfor et godt tiltag.  

- Et flyttekit er en god idé. 

- Vi kan være nervøse for, at et PAYT-system kan resultere 

i yderligere henkastet affald. 

 

2.2 - Samarbejde med affaldsansvarlige boligforeninger 
- Øget kommunikation om, hvorfor man skal sortere, 

hvordan det foregår og hvad effekten er på et let og 

tilgængeligt sprog vil give en styrket sortering. 

2.3 – Forbedre indsamlingsordningerne 
- Hvad angår utryghed ved at aflevere elektronik med 

personfølsomme data, foreslår vi, at man informerer 

borgerne om, at flere biblioteker garanterer, at alle 

personfølsomme data bliver slettet efter gældende 

GDPR-regler, når man afleverer elektronik til genbrug. 

- Hvem skal finansiere test af halvårlig vask af 

affaldsbeholdere? 

2.4 – Bedre sammenhæng mellem sorteringsløsninger 
- Der er behov for mere kommunikation omkring 

sorteringspunkterne. Mange er stadig i tvivl om, 

hvorfor vi har dem. 

Tema 3 – I København styrker vi kvaliteten i genanvendelsen 

3.2 – Samarbejde i værdikæden 
- Det fokus der både har været og er lige nu på meget 

uhensigtsmæssig eksport af tekstilaffald, kan godt 

afholde borgerne fra at anvende den fraktion. 

- I Vanløse har vi ikke fået beholdere til tekstilaffald 

endnu. 

3.3 – Datadrevet affaldshåndtering 
- Det er vigtigt at styrke folks genbrugskultur og 

sorteringskultur ved gentagen og kontinuerlig 

kommunikation om hvorfor vi skal sortere, hvordan vi 

skal sortere og hvad og hvor meget det bliver brugt til i 

sidste ende? Det aktuelle informationsniveau er for lavt.  

- Datadrevet affaldshåndtering kan være en god ide, fordi 

det kan bidrage til at oplyse borgerne om fejlsortering. 

Spørgsmålet kan være, om det står mål med 

anstrengelserne? 
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Tema 4 – I København styrker vi genbrugskulturen 

4.2 – Stærke genbrugstraditioner i København 
- Lokaludvalget hylder et særligt fokus på børn og unge 

ift. sortering til genbrug og affaldsforebyggelse. 

Lokaludvalget har gennem 13 år gennemført et årligt 

affaldsindsamlingsprojekt for børn og unge – i år med 

knap 800 deltagere. Tilbagemeldinger fra både skoler, 

daginstitutioner og forældre har været, at projektet 

bidrager til at uddanne små skraldeambassadører, som 

både opdrager på hinanden og deres forældre når det 

kommer til både affaldssortering og henkastet affald. En 

lærer fortalte i år, at de også oplever en mærkbar 

forandring i klasselokalerne, når eleverne har deltaget i 

skraldeindsamlingsprojektet. Lokaludvalget 

samarbejder med Skraldehelten og Skolen tar’ skraldet. 

- Lokaludvalget har arbejdet tæt sammen med Teknik- og 

Miljøforvaltningen omkring planlægning af den 

nærgenbrugsstation, der efter planen skal stå klar i 

Vanløse inden udgangen af 2024 og som forhåbentlig 

skal danne ramme om mange grønne initiativer og 

indsatser. 

Tema 5 – I København recirkulerer vi byggeaffald 

5.1 – Værdikædesamarbejde om byggematerialer 
- Et fokus på genbrug af byggematerialer giver meget 

god mening, om end det måske ikke altid kan svare sig 

økonomisk? En mere bæredygtig løsning kunne måske 

være at genbruge endnu flere byggematerialer, også 

dem der ikke ved første øjekast synes genbrugelige. De 

kunne f.eks. sælge til en reduceret pris ift. de rensede 

mursten. 

 

Venlig hilsen 

 

Jan Lindboe 

Forperson for Vanløse Lokaludvalg 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: Vedhæftet er Input via spørgekort til den lokale byfest, 

Vanløse på den 2. ende. 


